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De Commissie voor Mobiliteit en Openbare Werken hield op 26 maart 2015 een 

gedachtewisseling met ir. Tom Roelants, administrateur-generaal van het 

Agentschap Wegen en Verkeer en met Ben Weyts, Vlaams minister van Mobiliteit, 

Openbare Werken, Vlaamse Rand, Toerisme en Dierenwelzijn, over volgende 

AWV-rapporten: 

1. Wegwerken van gevaarlijke punten; 

2. Toestand van het Vlaamse autosnelwegennet; 

3. Toestand van het Vlaamse gewestwegennet; 

4. Toestand van de fietspaden. 

 

Tom Roelants begeleidde zijn uiteenzetting met een presentatie die is te vinden 

op de dossierpagina van dit document op www.vlaamsparlement.be. Hij verwijst 

in het onderdeel ‘Wegwerken van gevaarlijke punten’ geregeld naar het rapport 

ter zake dat ook is toegevoegd aan de dossierpagina van dit document. 

I. Uiteenzetting door ir. Tom Roelants, administrateur-

generaal van AWV 

1. Wegwerken van gevaarlijke punten 

1.1. Beleidskader 

In 2002 werd in Vlaanderen een project gestart om maar liefst achthonderd 

gevaarlijke punten aan te pakken. De aandacht voor verkeersveiligheid is in het 

regeerakkoord en de beleidsnota Mobiliteit en Openbare Werken 2014-20191 

prominent aanwezig. Het Rekenhof maakte in 2011 een auditrapport over het 

project2.  

Thans brengt AWV een voortgangsrapport van het project Gevaarlijke punten, 

met een stand van zaken van de nog af te werken projecten en een voortgangs-

rapport over de uitvoering van de aanbevelingen van het Rekenhof. 

1.2. Globale rapportering project Gevaarlijke punten 

Globaal geeft Tom Roelants een stand van zaken van het project. Er is een 

inschatting gemaakt van de totale kostprijs op het moment van afwerking van 

het project. Er is ook een overzicht beschikbaar van de reeds genomen 

vastleggingen en van de financiering tot op heden. De rapportering bevat 

bovendien per project een stand van zaken met details over aanbestedingsda-

tum, situering, voorlopige opleveringsdatum, stand van zaken, kostprijs en 

prioriteiten (onveiligheidsscore). De spreker toont in zijn presentatie verscheide-

ne tabellen die te vinden zijn in het rapport ‘Wegwerken van gevaarlijke punten 

en wegvakken in Vlaanderen’ (zie het rapport op de dossierpagina van dit 

verslag). 

1.3. Stand van zaken uitvoering project Gevaarlijke punten 

Er zijn 703 projecten afgewerkt, 33 zijn in uitvoering, 39 aanbesteed en 26 

projecten hebben een goedgekeurd ontwerp, maar moeten nog de administratie-

ve procedure afronden. Ze zijn technisch uitgewerkt maar nog niet aanbeste-

dingsklaar. Voor 8 projecten is er nog werk aan de winkel.  

 

Vier slides (zie presentatie pagina 11-14) geven weer waar de respectievelijke 

projecten zich bevinden, met een detail per provincie. Het detail wordt 

vervolgens gegeven in geldwaarde: wat betekent de evolutie voor de reeds 

                                           
1 Parl.St. Vl.Parl. 2014-15, nr. 152/1-5. 
2 Parl.St. Vl.Parl. 2010-11, nr. 37-J/1-2. 

http://www.vlaamsparlement.be/link?id=5304
http://www.vlaamsparlement.be/
http://www.vlaamsparlement.be/link?id=5304
http://www.vlaamsparlement.be/link?id=5304
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uitgevoerde budgetten, voor wat nog in uitvoering is enzovoort. Dat biedt een 

beeld van de aantallen en de kostprijs.  

 

Bij de 39 projecten die al zijn aanbesteed, zijn er al 34, ten belope van 100 

miljoen euro, effectief vastgelegd. De uitvoering is nog niet opgestart. Doorgaans 

worden verscheidene projecten in een cluster aanbesteed bij een aannemer. Die 

moet dan de cluster in welomschreven volgorde afwerken zodat hij met een 

project kan bezig zijn terwijl enkele andere al gegund zijn aan een aannemer 

maar nog niet in uitvoering zijn.  

 

Bij de aanbestede projecten zijn er een aantal al begrotingsmatig vastgelegd en 

gegund. De uitvoering zou in de volgende weken of maanden kunnen worden 

gestart. Een pakket aanbestede projecten is nog niet in de begroting vastgelegd, 

omdat de goedkeurings- en gunningsprocedure nog lopen. Dat slaat op vijf 

projecten ter waarde van 9 miljoen euro.  

 

Voorts geeft de spreker een overzicht van de projecten die klaar zijn voor 

aanbesteding en waarvoor de procedure kan worden aangevat (zie presentatie 

pagina 14). 

1.4. Uitvoering aanbevelingen audit Rekenhof 

Het Rekenhof gaf in een rapport van 2011 dertien aanbevelingen mee3. In de 

rapportering van 2013 kon men melden dat er negen van waren afgerond4. Op 

de vier die lopende waren, gaat de spreker dieper in.  

1.4.1. Voorbereiding van een project Gevaarlijke punten 

Aanbeveling drie raadde aan voorafgaand aan de start van een project een 

volledige en realistische raming te maken inzake timing en noodzakelijke 

financiële middelen. In de eigen projectendatabank zou men ervoor zorgen dat 

alle kosten beter opgesplitst konden worden, zodat alle kosten in één overzicht 

kunnen worden samengebracht – zoals die voor onteigeningen en studiekosten – 

om ze in rekening te kunnen brengen.  

 

De aanpassing van de bewuste databank, Historia, is in september 2014 

uitgevoerd. Het systeem is derhalve operationeel en de kosten worden 

bijgehouden. 

1.4.2. Regelgeving overheidsopdrachten  

Aanbeveling zes ging over het standpunt van het Hof van Justitie over wezenlijke 

wijzigingen in het kader van de mededingingsregels5 en het feit dat men voor dat 

standpunt ook oog moet hebben.  

 

Intern, op beleidsdomeinschaal, is er een voorstel van dienstorder opgesteld dat 

de principes kenbaar maakt en duiding geeft bij de toepassing en het opnemen 

ervan. Over dat dienstorder is overleg gepleegd met het Rekenhof en de 

Inspectie van Financiën. Er is besloten het te herleiden tot een soort van 

guideline voor de hele Vlaamse overheid. Het beleidsdomein Kanselarij en 

Bestuur zou die guideline opstellen, op basis van het ontwerp van het dienstorder 

dat voor MOW was opgesteld.  

 

De aanbeveling blijft nog openstaan, omdat de guideline nog niet uitgebracht is. 

                                           
3 Parl.St. Vl.Parl. 2010-11, nr. 37-J/1-2. 
4 Parl.St. Vl.Parl. 2012-13, nr. 2023/1. 
5 HvJ EG, 19 juni 2008, zaak C-454/06, Pressetext Nachrichtenagentur. 
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1.4.3. Uitvoering van het project Gevaarlijke punten 

Aanbeveling zeven behandelde de inspanningen inzake verrekeningen en 

verwijlintresten. Het betaalproces zou meer gedigitaliseerd worden, ook voor wat 

het goedkeuren van klassieke facturen betreft. Er is een proefproject opgezet 

met betrekking tot het digitaliseren van papieren facturen na scannen. Een aantal 

gegevens wordt mee ingelezen. Voorts is men mee ingestapt in het e-invoicing-

project van de Vlaamse overheid. Dat maakt het integrale digitaliseringsproces 

rond. Wat kon gebeuren, is gebeurd, onderstreept de spreker. 

 

Er is een interne rapportering en een databank over de verrekeningen. Het 

rapport van het Rekenhof van 2013 vermeldt dat. Het gaat om een tijdelijk 

project. Het opvolgen van dergelijke zaken moet in het eDeltasysteem, het eigen 

projectmanagementsysteem, opgenomen worden. Er is een maandelijkse 

rapportering. Aangezien men intern alles wat mogelijk was heeft opgepikt en 

men zich heeft ingeschreven in evoluties en de uitrol ter zake op een hoger 

niveau, wordt voorgesteld de aanbeveling af te sluiten. 

1.4.4. Onverschuldigd betaalde erelonen 

De openstaande aanbeveling nummer negen behelst een vraag van het Rekenhof 

om erelonen die onverschuldigd werden betaald aan provinciale studiebureaus in 

kaart te brengen en terug te vorderen.  

 

Alle terugvorderingen voor de eerste kaderovereenkomst zijn afgehandeld. Ook 

voor de provinciale studieopdrachten van TV3V zijn de terrugvorderingen 

afgehandeld. Voor de tweede kaderovereenkomst zijn al drie van de vijf 

provincies volledig gecontroleerd en aanmaningen worden doorgestuurd. De 

aanbeveling laat men voorlopig openstaan tot alles is afgewerkt.  

1.5. Afwerking project Gevaarlijke punten 

In een laatste overzicht van de gevaarlijke punten wordt aangegeven wat nog in 

de pipeline zit. Vijf projecten zijn aanbesteed maar nog niet vastgelegd. Voor 

negen projecten denkt men de aanbesteding een van de volgende weken te 

kunnen opstarten. Voor de rest schat men nog ongeveer 90 miljoen euro nodig te 

hebben voor afwerking van de laatste projecten. 

2. Toestand van het autosnelwegennet – Meetcampagne voorjaar 2014 

2.1. Inleiding 

Bij de toelichting over de toestand van het autosnelwegennet worden de 

resultaten van de meetcampagne van mei-juni 2014 gepresenteerd. Er wordt 

met vier parameters gewerkt. Twee ervan zijn veiligheidsparameters: stroefheid 

en spoorvorming. Twee andere zijn comfortparameters: vlakheid in langsrichting 

en beschadigingsgraad. Op basis van die resultaten wordt een planmatige aanpak 

van structurele onderhoudswerkzaamheden uitgewerkt.  

 

Het rapport zelf wordt nagestuurd en omvat vooralsnog alleen de cijfers van het 

gemeten resultaat. De metingen gebeuren normaal gesproken in mei en juni om 

dan in het najaar de gegevens te verwerken, maar er waren problemen met de 

harde schijf waarop de gegevens waren opgeslagen. Er is een gespecialiseerde 

firma ingeschakeld om de data te recupereren. Dat zorgde voor vertraging. 

 

Er wordt gedurende de maanden mei en juni gemeten, wat maakt dat wel de 

impact van de voorgaande winter erin vervat zit, maar niet de werkzaamheden 

die in de zomer en het najaar van 2014 zijn gebeurd, noch wat de laatste winter 
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heeft veroorzaakt. Het gaat derhalve om de resultaten van de snelwegenwerken 

tot eind 2013.  

2.2. Resultaten 

De codering blijft dezelfde en werkt met gekleurde balkjes. Blauw betekent dat 

de autosnelwegen in uitstekende staat zijn, groen staat voor een normale staat, 

geel voor een behoorlijke staat en dus wegen waarop nog geen ingrepen nodig 

zijn, oranje geeft aan dat de staat van de weg matig is, aandacht verdient en 

allicht in de volgende jaren werken zal vergen, en ten slotte betekent rood dat de 

weg een onvoldoende krijgt en er op zeer korte termijn werken nodig zijn. Het 

wegwerken van structurele onderhoudsachterstand houdt vooral in dat de rode 

categorie zo veel mogelijk beperkt blijft.  

 

Na een meting per parameter wordt het resultaat geglobaliseerd tot één index en 

kleur die de som van de vier parameters weergeeft. De echte achterstand is rood 

aangegeven, en oranje zijn de wegvakken die in de volgende drie tot vier jaar 

moeten worden aangepakt om niet te vervallen tot de rode categorie. Op basis 

van het PMS-systeem en met het oog op economisch zo verstandig mogelijk 

handelen wordt nagegaan of een tijdige herstelling aangewezen is, zodat men 

niet wacht tot alles helemaal in het rood komt te staan. Eerder kleine kosten 

maken voorkomt vaak latere zeer grote kosten, stelt Tom Roelants. Het doel is 

verdere achterstand te voorkomen en verminderen. 

2.3. Globale beoordeling autosnelwegen (zie slides 30-32) 

Het resultaat wordt weergegeven voor de voorbije twaalf jaar, van 2002 tot de  

meetcampagne van 2014. Blauw en groen samen maken 64,3 percent uit van het 

autosnelwegennet en tonen het deel dat zich in een normale tot uitstekende staat 

bevindt. In grijs worden op de slides de data van de vorige rapportering 

meegegeven. Het totaal is met ongeveer 4 percent toegenomen. 

 

De gele wegvakken maken een aandeel van 21,4 percent uit, een afname van 1 

percent. Oranje komt op 4,1 percent, een vermindering met een derde. De rode 

vakken komen op 10,1 percent of 2 percent lager dan het voorgaande jaar. Het 

zevende jaar op rij neemt het aantal goede rijvakken toe, als resultaat van de 

inspanningen die zijn geleverd in de laatste jaren. Het aantal autosnelwegen in 

slechte staat neemt ook af.  

 

De resultaten per provincie worden op een apart diagram getoond (slide 32). 

Vooral in Antwerpen, Vlaams-Brabant en West-Vlaanderen evolueren de 

resultaten in positieve zin. In Limburg tekent zich een lichte achteruitgang af en 

in Oost-Vlaanderen is er een status quo.  

2.4. Conclusies voor de autosnelwegen 

Men kan concluderen dat zich een positieve evolutie doorzet. Wat betreft het 

streefdoel, zijn alle inspanningen tot eind 2013 verwerkt. Er zijn nog een aantal 

zeer grote werven, onder meer op de E40 en de B401 en de E313, die pas in de 

volgende twee rapporten zullen worden opgenomen. Het rapport met meetresul-

taten eind 2016 zal dan het eindresultaat bevatten inzake de doelstellingen van 

het agentschap.  

 

AWV streeft ook naar een economisch verantwoord minimum: een nulpercentage 

voor wegen in een onvoldoende staat is niet verantwoord, stelt Tom Roelants. 

Meting gebeurt per zone van 100 meter. Als dan nog ergens één zone van 100 

meter in slechte staat is, dan moet worden afgewogen of ingrijpen economisch 

verantwoord is, of dat het beter is ze met andere zones die na enige jaren 
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onderhoud vergen in één beweging aan te pakken. In de volgende twee jaar 

streeft men derhalve naar een absoluut en economisch verantwoord minimum.  

3. Toestand van het gewestwegennet – Meetcampagne zomer 2013 

Vervolgens gaat de spreker over naar de toestand van het gewestwegennet.  

3.1. Rapporteringswijze 

De meetresultaten dateren van de meetcampagne van een jaar voordien. Het 

rapport 2014 (uitgebracht begin 2015) is dus gebaseerd op metingen van 2013. 

Het is gebruikelijk dat die metingen aangevat worden nadat de meetcampagne 

van het autosnelwegennet is afgerond, dus in juli.  

 

Het gewestwegennet is te groot om het integraal op te meten in één jaar, dus 

wordt het ene jaar een meting verricht voor de drie oostelijke provincies – 

Antwerpen, Limburg en Vlaams-Brabant –, en het andere jaar worden de twee 

westelijke provincies onder handen genomen. De thans voorgestelde meting is 

die voor de oostelijke provincies en liep tussen juli en november 2013. De 

resultaten zijn in 2014 verwerkt. Het rapport voor de meetcampagne in 2014 is 

klaar tegen het einde van zomer 2015. Elk rapport vergt zes maanden meting en 

zes maanden verwerking van gegevens. 

3.2. Globale beoordeling  

Tom Roelants overloopt de resultaten per provincie (slides 38-43).  

 

Voor Antwerpen bevindt 29,4 percent van de gewestwegen zich in een normale of 

uitstekende staat, 42 percent in een behoorlijke staat. 11,04 en 17,2 percent zijn 

respectievelijk in een matige of onvoldoende staat. In een overzichtsdiagram is 

ook de evolutie ten opzichte van de voorgaande jaren zichtbaar gemaakt. Voor 

gewestwegen spitst het streven zich toe op stabilisering van de toestand, 

vanwege de prioriteit voor de autosnelwegen.  

 

In Vlaams-Brabant is 18,7 percent in een normale of uitstekende staat en 37,7 

percent in een behoorlijke staat. 20 percent vraagt om een ingreep binnen de 

volgende drie jaar en 23,6 percent moet onmiddellijk aangepakt. De provincie 

vertoont een lichte achteruitgang. Er moet nagegaan worden hoe men daar iets 

kan aan doen. 

  

Limburg heeft 17,9 percent gewestwegen in normale of uitstekende staat, bijna 

30 percent in een behoorlijke staat, en 9 percent heeft een ingreep nodig binnen 

de drie volgende jaren. 12,4 percent vraagt een onmiddellijke ingreep. Daar 

tekent zich een heel lichte verbetering af. 

3.3. Nodige middelen  

In het rapport wordt de inspanning voor het volledige gewestwegennet ook 

vertaald in geldwaarde. Dat is voor de autosnelwegen nog niet gebeurd. De 

lengte van het desbetreffende wegennet wordt vermenigvuldigd met de kostprijs. 

De lengte van dat wegennet verschilt in elke provincie, dus is X percent in 

Antwerpen niet gelijk aan X percent in West-Vlaanderen. Er wordt vermenigvul-

digd met een kostprijs voor het type gebrek, bijvoorbeeld stroefheid of 

spoorvorming. Zo komt men uit op een geschatte kost om de rode balkjes weg te 

werken.  
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Wat de rode delen betreft in het diagram vertegenwoordigen de inspanningen in 

Antwerpen 107 miljoen euro, in Vlaams-Brabant 124 miljoen euro en in Limburg 

71 miljoen euro.  

 

Die cijfers worden ook voor het normale onderhoud berekend, voor wat in de 

volgende drie jaar moet worden aangepakt. De middelste kolom op slide 45 geeft 

het investeringsbedrag weer dat per provincie noodzakelijk is voor de drie 

komende jaren en de rechterkolom geeft dat cijfer per jaar. Voor Antwerpen 

komt dat op 17 miljoen euro, voor Vlaams-Brabant op 35 miljoen euro en voor 

Limburg op 21 miljoen euro.  

3.4. Conclusies 

Uit het rapport kan voor Antwerpen besloten worden dat er een status quo is 

voor wat betreft zowel de wegvakken in goede als die in slechte staat.  

 

Vlaams-Brabant kent een status quo bij de goede of uitstekende stukken, maar 

een achteruitgang bij de slechte wegvakken.  

 

In Limburg ziet men een lichte vooruitgang voor de wegvakken in goede of 

uitstekende staat en ook een verbetering bij het aantal wegvakken in slechte 

staat.  

 

Voor de gewestwegen probeert AWV de toestand niet verder achteruit te laten 

gaan. Eenmaal de grootste inspanningen op de autosnelwegen achter de rug zijn, 

is het de bedoeling de aandacht te richten op het gewestwegennet. Intern zijn de 

voorbereidingen voor die focusswitch en voor de aanpak van het gewestwegennet 

al bezig.  

 

Wat autosnelwegen betreft, hoeft AWV met weinig partners rekening te houden; 

voor het gewestwegennet ligt dat anders en blijkt het een uitdaging om de 

aanpak van de onderhoudsachterstand te regelen in nauw overleg met betrokken 

partners zoals gemeenten en rioolbeheerders. De focus zal in eerste instantie op 

de primaire gewestwegen liggen en dan pas op de andere categorieën. 

  

De analyse van uitgevoerde werken leert dat de limiet voor het aantal werven 

stilaan is bereikt. De extra inspanning op gewestwegen kan dan ook pas geleverd 

worden als de inhaaloperaties op autosnelwegen afgerond zijn, niet louter om 

financiële redenen, maar ook voor minder hinder. 

4. Staat van de fietspaden – Meetcampagne voorjaar-zomer 2013 

Ten slotte bekijkt de spreker nog de staat van de fietspaden. Het gaat dan om 

een meetcampagne die vooral in de zomer van 2013 is uitgevoerd. De resultaten 

zijn in de loop van 2014 verwerkt en in grafieken gegoten.  

 

Er zijn drie meetpijlers onderzocht. In eerste instantie wordt de staat van de 

fietspaden onderzocht en in kaart gebracht. Daarbij gaat AWV de overeenstem-

ming na met de richtlijnen in het Vademecum Fietsvoorzieningen waarmee de 

conformiteit beoordeeld wordt. Nieuw ten slotte is het onderzoek naar de 

overeenstemming met richtlijnen in het Vademecum Verkeersveiligheid op 

Wegen en Kruispunten. De fietspaden ter hoogte van rotondes en verkeerslich-

tengeregelde kruispunten zijn daartegen afgewogen.  

 

De metingen zijn in drie groepen van resultaten verdeeld. Voor wat de staat van 

de fietspaden betreft, zijn een aantal onderhoudsparameters in kaart gebracht, 

zijnde: problemen met waterafvoer, obstakels en overgroeiing. Voorts zijn er 
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structuurparameters bekeken: lokale en globale onvlakheden en tot slot ook 

langse gebreken.  

 

Wat de conformiteit betreft met het Vademecum Fietsvoorzieningen, is vooral 

gekeken naar bijvoorbeeld de wegcategorie en het snelheidsregime, maar ook 

het type fietspad – aanliggend, vrijliggend, één- of tweerichtingsfietspad – en de 

breedte is als parameter gehanteerd, alsmede de breedte van de tussenstrook 

met de rijbaan.  

 

Wat betreft de fietspaden gelegen aan verkeerslichtengeregelde kruispunten en 

op rotondes is de effectieve inrichting hiervan beoordeeld naar overeenstemming 

met de geldende richtlijnen. Er is hieruit een conclusie uit getrokken en die wordt 

dus beschouwd als referentiemeting 2013, de nulmeting voor die categorie. De 

toestand is gemeten zoals die in de voorbije dertig tot vijftig jaar is gerealiseerd.  

 

Wat betreft de staat van de fietspaden worden de resultaten consequent in vijf 

kwaliteitsklassen onderverdeeld. Ook bij fietspaden is er altijd sprake van een 

uitstekende, goede, voldoende, slechte en zeer slechte staat. Fietspaden worden 

elke twee jaar opgemeten. Voor de meting 2013 wordt in vergelijking met de 

voorgaande meting een lichte achteruitgang genoteerd voor fietspaden in 

uitstekende staat, en een lichte vooruitgang voor die in goede staat. Voor de 

fietspaden in minder goede en zelfs zeer slechte staat is er een lichte achteruit-

gang te melden.  

 

Algemeen kan men concluderen dat de staat van de fietspaden er licht op 

achteruit is gegaan. Dat wijt AWV vooral ook aan de gevolgen die voortvloeien uit 

een strenge winter in 2012-2013. 

 

Inzake de conformiteit met het Vademecum Fietsvoorzieningen is er een lichte 

vooruitgang ten opzichte van 2011. Het aandeel fietspaden dat conform de 

richtlijnen is, bedraagt een kleine 40 percent of 3 percent meer dan toen.  

 

Voor de laatste factor, de conformiteit met richtlijnen uit het Vademecum Veilige 

Wegen en Kruispunten, zijn rotondes in ongeveer gelijke mate conform en niet-

conform, en de kruispunten met verkeerslichten komen op een verhouding van 

ongeveer een derde conform tegenover twee derde niet-conform. 

II. Bespreking 

Lode Ceyssens stelt vast dat men erin geslaagd is onder de voorgaande ministers 

van Openbare Werken om de achteruitgang in de toestand van de autosnelwegen 

een halt toe te roepen en te kenteren: 64 percent is in normale of uitstekende 

staat. Het lid hoopt dat die evolutie kan doorgaan. Ook voor gewestwegen 

beweegt er wat, maar er zijn nog aandachtspunten, bijvoorbeeld in de provincie 

Limburg, stelt de heer Ceyssens. 

 

Bij de zwarte punten begrijpt het lid dat een aantal projecten in wacht staan 

vanwege de administratieve procedure. Waarover gaat het dan precies: 

bouwvergunningen of aankoop van gronden en onteigeningen? Als dat zo is, zijn 

er dan vertragingen door de regionalisering van de opdrachten van het 

Aankoopcomité? Dat heeft een soort van standstill doorgemaakt gedurende drie 

maanden, merkte ook de spreker eerder al op. 

 

Dat er problemen zijn geweest met dataverwerking door een crash van een harde 

schijf liet het lid even schrikken. Hij hoopt dat er lessen zijn getrokken en dat er 

voortaan ook voldoende IT-middelen ter beschikking staan om dat te voorkomen 

in de toekomst. Hoe pakt men dat aan? 
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Onder de vier parameters waarvan sprake voor metingen van de toestand van 

het wegennet, zijn er volgens de heer Ceyssens drie op basis waarvan ook de 

weggebruiker de staat van de weg kan beoordelen. Spoorvorming en de 

comfortparameters ‘vlakheid’ en ‘beschadigingsgraad’ lijken een evident 

gegeven. Voor het lid is de stroefheid de enige parameter waarvan de wegge-

bruiker niet meteen iets merkt. Toch kan juist een gebrek in die zin enorm 

gevaarlijk zijn bij het stoppen en bij nat weer. Meten is één ding, maar ingrijpen 

ter zake is noodzakelijk. Wordt er een prioritering inzake urgentie van ingrijpen 

gehanteerd voor de diverse parameters? Zijn er voldoende middelen om snel en 

adequaat in te grijpen als de stroefheid van een wegdek niet voldoet?  

 

Het lid begrijp dat de focus op de autosnelwegen is gericht, maar pleit er alsnog 

voor om ook de toestand van de gewestwegen niet te laten afglijden. Snel 

investeren in onderhoud blijkt vaak de goedkoopste oplossing, geeft het lid mee. 

Bovendien moet ook de veiligheid op gewestwegen gegarandeerd worden. 

 

De conformiteit van fietspaden met het Vademecum Fietspaden6 vergt nog enig 

werk. Het lid gaat ervan uit dat de nog niet conforme fietspaden allemaal dateren 

van voor het opstellen van dat bewuste vademecum. 

  

In welke mate zullen de voorgestelde rapporten meespelen in de objectieve 

criteria bij het uitschrijven van de meerjarenbegroting? 

 

Paul Van Miert ziet in het document een solide fundament voor het beleid. In 

verband met de zwarte punten verwijst het lid naar zijn schriftelijke vraag van 26 

januari 2015. Hij leert dat er een positieve evolutie heeft plaatsgevonden en dat 

er nog maar acht projecten in de ontwerpfase zitten. Het wegwerken van de 

zwarte punten in Vlaanderen zit in de eindfase. De minister streeft ernaar in de 

toekomst een permanent geactualiseerde lijst uit te werken met de meest actuele 

en accurate ongevallencijfers. Die kunnen de onderbouw vormen voor het 

investeringsprogramma. Zijn er ter zake al plannen en afspraken? Het lid 

veronderstelt dat het gaat om een voortdurend bijgehouden lijst die zal worden 

gepubliceerd. 

 

Dat de algemene toestand van het autosnelwegennet erop vooruitgaat, behalve 

in Limburg, vindt het lid bizar. Is daarvoor een verklaring? 

 

Björn Rzoska weet de rapportage ook te waarderen en zet ze af tegen de vorige 

voor analyse. Hij vindt het opmerkelijk en positief dat er ook gerapporteerd wordt 

over de aanbevelingen van het Rekenhof en hoe daarin de stand van zaken is. 

 

Wat betreft autosnelwegen zijn de percentages duidelijk, maar de meest 

problematische categorie en de balk die eigenlijk niet mag bestaan, vindt het lid 

de gele: de categorie ‘behoorlijk’. Daarop wordt ook bijzonder weinig verbetering 

genoteerd. Van de minister wil hij weten of hij het tijdspad en de garantie voor 

het wegwerken van de achterstand van voormalig minister Crevits zal aanhou-

den? Dat zou in 2015 gebeuren.  

 

Wat betreft de gewestwegen, begrijpt het lid dat er binnen de budgettaire 

mogelijkheden moet worden gewerkt en dat de focus bij de autosnelwegen ligt. 

Toch meent hij dat langer wachten met ingrijpen op de gewestwegen de kostprijs 

om ze weer op niveau te krijgen, alleen maar hoger maakt. Die kritiek werd ook 

bij de autosnelwegen gegeven. Björn Rzoska heeft vragen bij de strategie die 

gehanteerd wordt voor de gewestwegen. 

 

                                           
6 http://www.mobielvlaanderen.be/vademecums/vademecumfiets01.php. 

http://www.mobielvlaanderen.be/vademecums/vademecumfiets01.php
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Het lid is vooral geschrokken van de metingen bij de fietspaden. In 2013 zijn er 

minder fietspaden geïnspecteerd, maar in absolute cijfers is er een toename van 

fietspaden in slechte en zeer slechte staat te noteren. Van Tom Roelants en de 

minister wil hij weten of dat een aandachtspunt wordt in het beleid. Het lid ziet 

ook een link naar de veiligheidsvraag en betreurt de weinig hoopgevende 

evolutie. 

 

Marino Keulen vraagt naar de oorzaak van de achteruitgang van de toestand van 

de autosnelwegen in Limburg. In het kader van het wegwerken van de 

achterstand zou hij graag weten wat het investeringsvolume is dat de wegen-

bouwsector aankan en hoeveel bouwplaatsen het autosnelwegennet kan 

verdragen. Op zeker ogenblik waren er veertien en dat had economisch 

schadelijke effecten, omdat iedereen stilstond. 

 

Wat betreft de gecrashte schijf met gegevens, maakt het lid de bedenking dat 

met alle mogelijkheden inzake ICT en beveiliging, de data toch beveiligd moeten 

worden. Gebeurt dat ook?  

 

Twee duidelijke deadlines worden steeds weer voorgehouden: 2015 – tot en met 

dat jaar loopt het project voor het wegwerken van de achterstand op de 

autosnelwegen. Voor de gewestwegen is 2020 vooropgesteld. Houdt men vast 

aan die data? Kan dat engagement aangewend worden om in onderhandelingen 

de nodige budgetten te verkrijgen? 

 

Marino Keulen merkt op dat er vijftien jaar voordien veel meer fietspaden in 

slechte staat waren, maar het werd minder ervaren als een maatschappelijk 

probleem. De minister wil van verkeersveiligheid een prioriteit maken. Dat 

impliceert ook de veiligheid van fietspaden die zich langs gewestwegen slingeren. 

Ook het fietsroutenetwerk bevindt zich deels langs gewestwegen. Zal men daarop 

blijven inzetten? Er zijn nog heel wat uitdagingen en gevaarlijke situaties om aan 

te pakken. 

 

Het Vademecum Fietspaden dateert van begin jaren 2000. Er moet dus een 

tandje worden bijgestoken, vindt het lid.  

 

AWV heeft al heel wat werk verzet, erkent het lid, maar tegelijk ziet hij ook nog 

een hele klus. 

 

Karin Brouwers gaat in op de stand van zaken in de uitvoering van het project 

‘Wegwerken van gevaarlijke punten’. Heeft het lid goed begrepen dat er 39 

projecten aanbesteed zijn waarvan er 5 nog niet zijn vastgelegd in de budgetten? 

Die zouden op 9,1 miljoen euro geraamd zijn. Van 26 projecten is het ontwerp 

goedgekeurd. Voor 9 daarvan is de aanbestedingsprocedure gestart. Daarvoor is 

in 31,8 miljoen euro voorzien. Opgeteld komt het lid op 40 miljoen euro als 

bedrag dat voor 2015 beschikbaar is. Onder ‘nog benodigde kredieten’ staat 90 

miljoen euro vermeld. Slaat dat op de overige 25 projecten waarvoor al wel een 

deel een goedgekeurd ontwerp hebben, maar waarvoor de aanbestedingsproce-

dure nog niet is gestart, en de 8 projecten waarvoor het ontwerp nog in de maak 

is? Worden die middelen nog in 2015 vastgelegd? Hoe is de planning? Er komen 

vragen vanuit gemeentebesturen die op de werken willen anticiperen, stelt het 

lid. Kan die planning ook transparant ter beschikking gesteld worden?  

 

Minister Ben Weyts wil in zijn antwoord vooral benadrukken dat duidelijk blijkt 

dat Vlaanderen blijft investeren in veilige wegen en fietspaden. Er zijn drie 

prioriteiten bepaald inzake mobiliteit: focus op woon-werkverkeer, op verkeers-

veiligheid en op investeringen in beide aspecten.  
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Er zijn 809 zwarte punten geïdentificeerd in 2002. 703 zijn er intussen 

weggewerkt of 87 percent, 72 zijn in uitvoering of 9 percent en 34 lopen 

intussen, wat nog eens 4 percent is. Er is in de voorgaande jaren bijna 1 miljard 

euro vrijgemaakt. De laatste eindspurt is ingezet en dat is niet eenvoudig, omdat 

de laatste projecten vaak ook duurdere projecten zijn. De minister stelt dat in 

budgettair moeilijke tijden enige terughoudendheid aangewezen is, maar het is 

hoe dan ook het doel die werken af te ronden.  

 

Op de autosnelwegen is het aantal wegvakken in goede staat toegenomen, stelt 

de minister algemeen vast. Zowat 86 percent van de wegvakken bevindt zich in 

behoorlijke tot zeer goede staat. De minister erkent dat er nog een weg te gaan 

is, en trekt voor 2015 alvast 55 miljoen euro uit, dat voor 28 werven, enkel op 

autosnelwegen. Meteen merkt hij dan ook op dat in combinatie met werven op 

gewestwegen de hinder die deze werkzaamheden veroorzaken, nog erger wordt. 

Men probeert die hinder tot een minimum te beperken. 

  

Dat Limburg wat gewestwegen betreft, veel beter scoort dan de andere 

provincies heeft de minister niet horen opmerken. De cijfers die worden 

meegegeven, lopen tot mei 2014 en er zijn sinds dat ogenblik nog belangrijke 

werken uitgevoerd, bijvoorbeeld aan de E313 Lummen-Hasselt, die niet in het 

overzicht opgenomen zijn.  

 

Tegelijk met de focus op autosnelwegen, ook de gewestwegen aanpakken, is 

onmogelijk, herhaalt de minister. De nood is evenwel niet onopgemerkt 

gebleven. In Limburg moet 22 percent worden aangepakt en dat loopt op tot 

bijna 44 percent in Vlaams-Brabant. Ook daar zal de focus op woon-werkverkeer 

liggen en daarom wil men het liefst de drukste verkeersassen eerst aanpakken. 

Dat is het objectieve criterium, ook voor de investeringsprogramma’s de 

volgende jaren. De ambitie 2020 is vooropgesteld in heel andere budgettaire 

tijden, stelt de minister eerlijk. Het lijkt hem moeilijk te halen. Hij meent wel dat 

er al een hele weg is afgelegd, op autosnelwegen en in budgettair betere tijden. 

Voor de autosnelwegen moet men de ambitie normaal gesproken wel halen. 

 

Wat betreft de fietspaden zijn de opmerkingen over de toestand terecht, oppert 

de minister, maar hij herhaalt ook dat de grote boosdoener ter zake de winter 

2012-2013 is. Positief noemt hij dat er alvast meer fietspaden zijn en het feit dat 

die ook verkeersveiliger zijn. Er is dus vooruitgang, ondanks de moeilijke 

financiële omgeving. Voor 2014 nam de minister zich voor het investeringsbudget 

voor fietspaden te behouden en dat is gelukt. Er is 88 miljoen euro uitgetrokken. 

Hij koestert zonder meer de ambitie om dat budget minstens ook te handhaven 

voor de volgende jaren.  

 

AWV-administrateur-generaal Tom Roelants verduidelijkt wat betreft de 

administratieve procedures, dat er ook heel wat tijd in ontwerp- en conceptfases 

is gestopt. Voor de projecten waarvoor het ontwerp klaar is, maar die nog niet 

zijn aanbesteed, zit tussen het afwerken van het ontwerp en de aanbesteding 

nog de bouwvergunning die moet verkregen worden en de onteigeningen. Dat is 

de bottleneck.  

 

Wat betreft de gegevens en de harde schijf, stelt de spreker dat alles centraal 

wordt bijgehouden. De afdeling Wegenbouwkunde doet de metingen, verzamelt 

de gegevens en houdt ze bij. Ze staan op een server, waarvoor wel degelijk 

back-ups bestaan. Een ongeluk komt nooit alleen en er heeft zich een crash 

voorgedaan van zowel de schijf met originele gegevens als van de back-upschijf. 

Er is een Nederlandse gespecialiseerde firma voor ingeschakeld en alle data zijn 

gerecupereerd. De schade bleef beperkt tot tijdverlies. 

 



14 386 (2014-2015) – Nr. 1 

Vlaams Parlement 

Er wordt aangestipt dat drie van de vier parameters die gehanteerd worden, ook 

door weggebruikers gemakkelijk kunnen worden aangevoeld. De vierde dan weer 

niet. In de eindbeoordeling voor een wegvak van 100 meter telt het slechtste 

resultaat van een van die vier parameters. Een wegvak met een slechte score op 

slechts één parameter en dat wel goed scoort op de andere, krijgt toch een 

slechte beoordeling. Dan is het zaak van in de databank op zoek te gaan naar de 

reden voor de slechte beoordeling voor het bedoelde wegvak. De aanpak per 

parameter is anders. Als stroefheid een probleem is, kan het volstaan de toplaag 

af te schrapen en opnieuw aan te leggen. Bij scheuren is een grondigere ingreep 

noodzakelijk. Dat vertaalt zich ook in de berekening van het bedrag dat nodig is 

om een bepaald wegvak in goede staat te brengen. De parameters worden ook 

ingedeeld in twee categorieën – veiligheid en comfort – en intern krijgt in eerste 

instantie de parameter ‘veiligheid’ prioriteit. Dat wordt duidelijk in de uitgesplitste 

resultaten, waar de metingen een duidelijk beter resultaat vertonen voor de 

veiligheidsparameter dan voor de comfortparameter. 

 

De gele middencategorie ‘behoorlijk’ was oorspronkelijk bijzonder groot, zegt 

Tom Roelants. Die liep een direct risico om te vervallen naar de categorie ‘slecht’. 

Het doel is steeds geweest om die categorie te verkleinen en dat is in de voorbije 

zeven jaar gebeurd, meer dan voor de slechte blokken. Dat laat veronderstellen 

dat er in de volgende jaren geen versnelde verslechtering van de staat van de 

wegen zal zijn. 

  

Het maximaal aantal werven dat een wegennet aankan, is moeilijk te bepalen, 

stelt de spreker. Er moet ook rekening worden gehouden met gemeentelijke 

wegenwerken. Voor AWV kan men terugkijken op momenten dat er in het hele 

Vlaamse land 180 werven draaiden. Dat bleek een absolute maximumgrens, en 

er moeten nog een aantal gemeentelijke werven worden bijgeteld. In de tijd dat 

men voor investeringen nog uit het VIF en het FFEU kon putten, kon men soms 

tot 450 miljoen euro investeringen op de markt brengen. Gemeentelijk is het nog 

meer. Inzake budget is het moeilijk een inschatting te maken, maar dat 

oversteeg het miljard. Dat is intussen niet meer mogelijk. AWV meent dat het 

investeringsbudget vrij goed gehandhaafd blijft. 

 

Marino Keulen stelt dat op het niveau van de gemeenten vaak blijkt dat de 

aanbestedingen onder de ramingskost blijven. Ligt dat aan het feit dat 

aannemers allemaal naar opdrachten op zoek zijn? Stelt men dat ook vast bij 

AWV, op gewestniveau? Tom Roelants beaamt die trend, al worden de ramingen 

zo correct mogelijk opgemaakt. Als de prijzen onder druk staan, dan wordt 

daarmee rekening gehouden en zal de raming al lager uitvallen.  

 

Lode Ceyssens wil graag weten welk aspect het zwaarst doorweegt in de 

administratieve procedures waarop men wacht: bouwvergunningen of onteige-

ningen? Is men intussen erop voorzien dat men zichzelf kan redden als er zich 

nog een crash voordoet? De parameters worden evenwaardig behandeld. Het lid 

onderstreept nogmaals dat een wegdek dat onvoldoende stroef is, absoluut 

gevaarlijke situaties veroorzaakt vanwege gladheid. De remafstand wordt langer 

en er is slipgevaar. Het lijkt Lode Ceyssens essentieel sneller in te grijpen, en de 

rijweg in de aanrijstroken naar kruispunten op korte termijn stroever te maken. 

Nu blijft het hopen dat er zich geen ongevallen voordoen. 

 

Tom Roelants herhaalt dat er al een back-up was. Of er een tweede back-up is 

intussen, weet hij niet meteen, maar er waren altijd al bewarende maatregelen. 

Wanneer Murphy toeslaat, weet niemand.  

 

Minister Ben Weyts laat weten dat hij ook andere aspecten van verkeersveiligheid 

belangrijk vindt in het bepalen van de prioriteiten in het investeringsprogramma. 
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Lode Ceyssens herhaalt dat juist die gladheid van het wegdek niet in te schatten 

valt en dus snel ingrijpen vergt. 

Lies JANS, 

voorzitter 

Annick DE RIDDER 

Dirk DE KORT, 

verslaggevers 
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Gebruikte afkortingen 

AWV Agentschap Wegen en Verkeer 

FFEU Financieringsfonds voor Schuldafbouw en Eenmalige Investeringsuitga-

ven 

ICT informatie- en communicatietechnologie 

IT informatietechnologie 

MOW Mobiliteit en Openbare Werken 

PMS pavement management system 

TV 3V Tijdelijke vennootschap Veiliger Verkeer Vlaanderen 

VIF Vlaams Infrastructuurfonds 

 

  


